
 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zvelebování našich vesniček 

 

Velmi často se v našich lidových písničkách zpívá o pěkných jihočeských vesničkách. A 

pokud se jimi projíždí, je to z velké části pravda. Často však stačí jedna polorozbořená chalupa, 

která dokáže pokazit celkový dojem. 

S tímto faktem se v minulých letech potýkaly i naše vesničky. Více či málo rozbořené a v lepším 

případě téměř neudržované stavby se nacházely v každé vesnici. Důvody tohoto stavu staveb 

byly různé, ale nejčastější příčinou byly nestejné názory mezi vlastníky objektu. Je přirozené, 

že to byl jen a jen problém vlastníků, ale vyskytly se i takové případy, že jeden z vlastníků až 

příliš lpěl na rodovém majetku. 

Až dvacátá léta tohoto století přinesla podstatnou změnu. Vlivem kovidové situace a údajně i 

válečného konfliktu na Ukrajině se začaly zvedat ceny nemovitostí. Proto se začaly kupovat i 

tyto chátrající objekty, které byly podstatně finančně dostupnější.  

Názorným příkladem postupně chátrajícího objektu bylo hospodářské stavení p. Jos. Maříka ze 

Záluží. Stálo mezi Slavčí a Zálužím vpravo asi 100 m od silnice, tzv. Bejbrovina. Dnes z něho 

zbylo kamenné klenuté vratiště, které je ukázkou důmyslné a pečlivé práce bývalých zednických 

mistrů. Díky, že bylo ponecháno. Dnes už tu stojí pěkný rodinný domek. 

O tuto chalupu byl nebývalý zájem, hlavně díky své poloze na slunném místě. Byl to však 

rodový majetek. 

Jen nedaleko odtud, v Záluží, je další chátrající stavba tzv. Zachařovec. Stávala po levé straně u 

silnice jako první stavba v Záluží při vjezdu do osady od Slavče. Přesto, že mívala majitele 

nebylo ji dopřáno patřičné péče. Ještě v I. polovině minulého století byla zde provozována 

hospoda k níž stoupalo pár schodů. Ty lze najít po levé straně stavby při pohledu na čelo budovy 

od silnice. Také zde se blýská na lepší časy, neboť nový majitel přislíbil nápravu. Dnes u této 

polorozpadlé stavby stojí pěkný nový rodinný domek. 

Také ve Lhotce vítala občany a návštěvníky osady velká zemědělská usedlost zv. Vackovec. 

Zhruba od poloviny minulého století se zde často střídali majitelé, a tak začala pomalu chátrat. 

Obecní 

 zpravodaj 

Číslo 51 

 
Prosinec 2022 



Až v posledních dvou letech se začala tato polorozpadlá stavba měnit. Již v současné době zde 

roste a věřím, že vyroste velmi krásné bydlení. 

Poněkud lépe je to v Dobrkově. Zde se jednalo o chalupu rod. Skořepů poněkud schovanou 

v pravo při sjezdu do Dobrkova. Ta však nebyla příliš poničena. Dnes je pěkně opravena a vjezd 

na zahradu a tím i k chalupě byl vyřešen velmi dobře. 

Velmi dobře to vypadá i v Mohuřicích, kde není žádné chátrající stavení. Věřím, že by zde stačili 

jen „kosmetické“ úpravy, ale to by se týkalo mnohých domů i v okolních vesničkách. 

Také v Keblanech opravili majitelé všech chátrajících staveb tyto objekty. Dnes jsou všechny 

rodinné domky i zemědělská stavení v relativně dobrém stavu. Díky nové zástavbě před vesnicí 

i za ní pulzuje v Keblanech jistě pestřejší život. 

Rovněž ve Lništích bylo několik staveb doslova polorozbořených. Avšak i zde se v poslední 

době začínají tyto objekty zvelebovat. Snad nejvíc trpěly dvě stavby po levé straně silnice při 

výjezdu z osady směrem na Březí. Zásadní změna přišla s novým majitelem, který nevhodné 

zdivo zboural a začal tzv. od podlahy. 

Za uvedené úsilí o zlepšení těchto staveb a následně i o vzhled našich vesnic patří jejich 

majitelům velké poděkování. Myslím si, že velké části našich občanů udělá nemalou radost 

vidět, jak z polorozpadlého stavení se stává nový rodinný dům či rekreační domek. Přesto však 

zůstává jeden nevyřešený problém. Chátrající haly bývalého velkokapacitního teletníku 

v Záluží. Doposud ještě drží pohromadě, ale zub času se nezastaví. 
                                                                                             

   Jan Tripes 

 

 

Karel Bonaventura Buquoy a jeho doba        recenze knihy 

 
  Buquoyové – rod původem z Pikardie ve Francii, jehož příslušníci se zásluhou válečné fortuny 

stali plnoprávnými obyvateli zemí Koruny české a vlastníky několika deskových statků. Během více 

než třísetletého období ovlivňovali politické, hospodářské i kulturní dění a zasloužili se o rozvoj 

spravovaných panství. Buquoyové však nedosáhli věhlasu jako Schwarzenbergové, Lobkowiczové, 

Kinští, Šternberkové či Kolowratové – proč? Odpovědí na tuto otázku se zdá být negativní posuzování 

prvního a posledního vlastníka buquoyských statků. V případě Karla Jiřího Buquoye (1885 - 1952), 

který do jisté míry kolaboroval s německou okupační mocí, je takové konstatování oprávněné, ale 

císařský generál Karel Bonaventura Buquoy (1571 – 1621), od 

roku 1620 majitel panství Rožmberk, Nové Hrady, Libějovice, 

Žumberk, Cuknštejn aj., byl dosud vnímán dosti jednostranně. 

Tato skutečnost však již nemusí platit, neboť objektivní pohled 

na jeho osobu a celkové okolnosti lze nalézt v nové knize 

s názvem Karel Bonaventura Buquoy a jeho doba. 

  Publikace se skládá z dvanácti kapitol od stejného 

počtu autorů, kteří jsou zárukou odbornosti. Rozdělená je na 

dvě části o známých i neznámých reáliích třicetileté války (pět 

kapitol) a osobě Karla Bonaventury Buquoye i jeho rodinných 

a klientských vazbách (sedm kapitol). Přínosná je spolupráce 

badatelů ze zahraničí (Margarete Buquoy, Lothar Höbelt, 

Olivier Chaline), jejichž statě pohledem „z venku“ důkladně 

vymezují prostor Buquoyova života přesahující české hranice. 

Nejvíce nových informací, které zpochybňují zažité 

povědomí, však obsahují kapitoly napsané „domácími“ 

historiky (Tomáš Černušák, Vladimír Hokr, Jan Kilián, Pavel 



Marek, Anna Nováková, Vítězslav Prchal, Tomáš Sterneck, Petr Vorel, Martin Zelený). 

Složitost tehdejších vojenských, ekonomických a mezilidských vztahů si lze uvědomit na 

životech generála Buquoye – vítěze bitvy u Záblatí, také obléhajícího svoje budoucí sídla Nové Hrady 

a Rožmberk, i jeho manželky Marie Magdaleny Buquoyové z Biglia (Olivier Chaline, Jan Kilián, 

Vladimír Hokr), která se narodila v Miláně, v mládí pobývala v Bruselu, ve středním i pozdním věku 

v jihočeských Nových Hradech a pohybovala se mezi těmito městy v časech, kdy cestovat bylo obtížné. 

Přesto posléze (Buquoy padl u Nových Zámků v roce 1621) svědomitě spravovala rodový majetek a 

zasloužila se o počáteční ekonomickou obrodu svých panství. Také procesy pobělohorských konfiskací 

či vztahy mezi potrestanými rebely a novými nabyvateli jejich majetku jsou podrobeny objevné analýze 

– v příslušné kapitole (Martin Zelený) plukovník Guillermo Verdugo poskytl dosavadnímu majiteli 

panství Mašťov Janu Jindřichu Štampachovi ze Štampachu možnost pobývat na mašťovském zámku 

po dobu těhotenství jeho manželky a dokonce peníze na údržbu nemovitostí … Věcně jsou také popsány 

(Pavel Marek) skutky zástavního držitele Písku a nového pána na Velharticích, Mokrosukách, Miličíně 

a Neustupově generála Martina de Hoeff-Huerty – jeho podíl na rekatolizačním procesu není 

zpochybněn a podrobně je objasněn generálův společenský původ, tudíž se nyní nejeví jako „krvavý 

apoštol“, kterým byl pro obrozenecké spisovatele. 

Publikace je čtivá i přes odlišný styl psaní jednotlivých autorů a proto lze ocenit práci jazykového 

korektora. Text knihy je doplněn o velký počet černobílých a barevných fotografií i rozsáhlý seznam 

archivních pramenů (ze sedmi evropských zemí) a literatury, nechybí genealogické tabulky. Fotografie 

jsou pořízeny ve vynikající kvalitě, v případě památkových objektů v aktuální podobě, pouze na snímku 

hradu Rožmberk je věž Jakobínka ještě před opravou.   

V knize lze nalézt odpovědi mj. na otázky, zda konání významného muže – generála Karla 

Bonaventury Buquoye – bylo později zkresleno? Existuje dějinná spravedlnost? Ano i ne. Buquoy si 

majetek v Čechách (od císaře Ferdinanda II. jej získal 6. února 1620 a tudíž nepatřil mezi pobělohorské 

kořistníky) neužil. Zemřel 10. července 1621 - padl v boji, proto v jeho smrti netřeba hledat dějinnou 

spravedlnost, obdobně jako u jiných vojáků významného společenského postavení věrných 

panovníkovi.  

Pavel Marek, Anna Nováková (edd.) – Karel Bonaventura Buquoy a jeho doba, ISBN: 978-80-88030-

68-3, 270 str., 1. vyd., Bohumír Němec – Veduta, České Budějovice v roce 2022.  

Autor textu: Stanislav Vaněk                                         
   

 

SPORT 

 

Slavečští šipkaři začali nový ročník 2022/2023 na dvou soutěžích v šipkách. Hrají šipky 

elektronické a klasické. V elektronických šipkách, které hraje Matouštým je přihlášeno 11 

mužstev. Družstvo Matouštýmu je po odehraných osmi kolech na 7. místě, když získal 17 bodů. 

Ovšem o vyrovnanosti této soutěže svědčí fakt, že družstvo na 1. místě má pouze o 4 body více 

než Matouštým. 

V klasických šipkách jsou přihlášena dvě družstva DC Budějce a DC Zelenáči. Této soutěže se 

účastní 10 družstev a zatím je odehráno 6 kol. Obě družstva se drží ve středu tabulky, což je 

vcelku dobré umístění. DC Budějce je na 5. místě a DC Zelenáči na 6. místě. 

Okresní přebor v nohejbale byl v letošním roce rozlosován do dvou skupin po pěti mužstvech. 

Po sehrání základních skupin se hrálo o celkové umístění. První dvě družstva ze základních 

skupin hrála o 1. místo a ostatní o umístění. Mužstvo Slavče skončilo v základní skupině na 3. 

místě a tak hrálo s týmem Doudleb o 5. a 6. místo. Naši nohejbalisté zvítězili dvakrát 4:2 a 

obsadili tak 5. místo z 10 zúčastněných mužstev. Celkovým vítězem se stalo mužstvo Dynína 

B. Za družstvo Slavče hráli: Jiří Tůma, Ladislav Trajer ml., Jan Tůma, Vít Graňo, Václav Tůma 

ml., David Tisoň, Michal Smoleň, Vojtěch Tripes, Zdeněk Tisoň, Miroslav Černý, David Trajer 

a Tomáš Nocar. 



 

 

Akce září – prosinec 2022 

 

I v letošním roce proběhli 

kulturní akce za pomoci 

obyvatel našich vesniček. 

8.10.2022 jako vždy se 

uskutečnilo setkání seniorů. 

K poslechu, ale i k tanci zahrála 

kapela Zalužanka, paní 

hostinská objednala výborný 

bramborový salát s řízkem 

k pohoštění a o zpestření 

programu se postaraly děti 

z naší mateřské školky ze 

Slavče, které pod taktovkou 

učitelek předvedli krátké pásmo 

písniček a básniček. 

 

 

 

15. října a 4. prosince se v kostele ve Slavči rozezněla 

hudba žesťová v podání kapely Žestě2stě. 15. října 

kapela zahrála hudbu od klasiků vážné hudby a 4.12. na 

adventní neděli jsme si mohli poslechnou koledy jak 

české, tak i z jiných koutů světa. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

27.listopadu 2022 byla první Adventní 

neděle a jak je zvykem, občané v každé 

vesničce se postarali o rozsvícení svého 

vánočního stromku. 

Přejeme Všem veselé prožití svátků 

vánočních a všechno nejlepší v novém roce 

2023. 
 

 

 



 

 

Rok 2022 

 

Končí rok 2022 a bývá dobrým zvykem ohlédnout se za uplynulým obdobím a zhodnotit 

vykonanou práci.  

Nejprve bych chtěla poděkovat Všem, kteří nás podpořili ve volbách do zastupitelstev obcí i 

když byla podána jen jedna kandidátka. Budeme se snažit splnit cíle, které jsme si zadali a 

které vyplynou během období. 

Práce obecního zastupitelstva a obecní rady se dá hodnotit pouze tím, jakým způsobem se 

vyrovnala s vytýčenými úkoly, které byly stanoveny při schvalování rozpočtu na začátku roku. 

 

Roku 2022 se investovalo z rozpočtu do těchto akcí –  
oprava komunikací v Dobrkovské Lhotce 

oprava kanalizace Mohuřice 

rozšíření vodovodního řadu Záluží, Dobrkov a Slavče - Výhon 

rozšíření veřejného osvětlení Záluží a Slavče 

oprava v obecním domě ve Lhotce 

oprava bývalé nocležny v Dobrkově 

oprava komunikace Lniště 

pořízení auta pro zaměstnance obce 

zakoupení nových stolů a židlí do KD Slavče 

pingpongový stůl Lniště 

pivní sety, radlice na prohrnování 

 

Dále se uskutečnili akce, na které byla možnost požádat o dotaci buď od Jihočeského kraje, 

nebo ze státního rozpočtu. Byly to tyto projekty:  

 

Vodovod Slavče – Mohuřice – obec získala dotaci Jihočeského kraje pro rok 2022 z dotačního 

programu – Podpora výstavby a obnovy vodohospodářské infrastruktury – Výměna vodovodního řadu Slavče 

– Mohuřice, ve výši 1 585 334,-Kč. Výměna vodovodního řadu stála celkem 2 959 839,08 Kč.  

Oprava zázemí fotbalového hřiště Slavče – obec získala dotaci Jihočeského kraje pro rok 2022 

z dotačního programu – Podpora sportovní infrastruktury - na tento projekt získala obec dotaci ve výši 300 

000,- Kč. Oprava zázemí byla provedena za cenu 765 589,- Kč.  

Pořízení chybějícího vybavení pro JSDH Slavče – obec získala dotaci Jihočeského kraje pro rok 

2022 z dotačního programu – 

- investiční dotace pro JSDH obcí Jihočeského kraje –na tento projekt získala obec dotaci ve výši 28 000,-

Kč. Za tuto dotaci bylo pořízeno plovoucí čerpadlo za celkovou cenu 41 066,-Kč.  

- neinvestiční dotace pro JSDH obcí Jihočeského kraje –na tento projekt získala obec dotaci ve výši 125 

000,-Kč. Za tuto dotaci bylo pořízeno -3x zásahový oblek, 3x bezpečnostní obuv, 11x rukavice, 11x přilba 

s držákem a svítilnou, 6x zásahová hadice C a 6x zásahová hadice B za celkovou cenu 261 218,-Kč.  

Podpora Úřadu práce na zaměstnance – jako každý rok i letos jsme požádali o příspěvek na 

vytvoření pracovní příležitosti v rámci veřejně prospěšných prací k umístění uchazečů o zaměstnání. 

Příspěvek jsme z úřadu práce dostali ve výši 185 000,-Kč. 

 

Výběr dodavatelů pro jednotlivé akce byl prováděn dle směrnice obce pro zadávání zakázek 

malého rozsahu. Hodnocení došlých nabídek prováděla obecní rada na svých zasedáních.  

 

 

 

 



 
 

Poplatky na rok 2023 

 
Zastupitelstvo obce Slavče stanovilo následující obecní poplatky na rok 2023:  

poplatek za svoz a likvidaci komunálního odpadu – OZV 2/2021  

poplatek za psa – OZV 2/2010  

hřbitovní poplatky – Nařízení obce 1/2012  

rekreační poplatek - OZV 2/2010  

poplatek z místa - OZV 2/2010  

 

Poplatek za svoz a likvidaci komunálního odpadu  

 

a) osoba trvale hlášená …..............600,- Kč/osobu a rok  

b) majitel rekreačního objektu …...600,- Kč/objekt a rok  

Splatnost poplatku je 31. 5.2023, bez nalepené polepky na daný rok nebude popelnice po datu 

31.3.2023 vyvezena. 

 

Poplatek za psa  

 

a) základní poplatek …...................100,- Kč (za druhého a dalšího psa + 50%)  

b) důchodci a majitelé samot ….......50,- Kč (za druhého a dalšího psa + 50%)  

c) chovatelé v bytovkách …............200,- Kč (za druhého a dalšího psa + 50%)  

Splatnost poplatku je 30.6.2023 

 
Hřbitovní poplatky  

 

a) jeden hrob …...............................310,- Kč  

b) dvoj hrob …..................................420,- Kč  

c) urnový háj …...............................270,- Kč  

Hřbitovní poplatky z místa jsou placeny na dobu 10 let.  

Splatnost poplatku je 31. 12. 2022.  

Rekreační poplatek – 15,- Kč za osobu a den  

Poplatek z místa – 2 až 5,-Kč/m2 dle účelu  

 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Vodné na rok 2023(dvousložkové dle vyhl. 3/2008) - 23,45 kč/m3 + roční pevná složka za 

odběrné místo dle kapacity vodoměru – u běžného vodoměru činí 250,- Kč. Ceny jsou 

uváděny bez DPH.  

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

---  

Poplatky je možné zaplatit v úřední dny, a to v pondělí od 8.00 – 12.00 a 13-00 – 16.00 a ve 

středu 14.00 – 17.00 hod.  
 

                                                                                                                                            Hana Vojtová 

 

 

 



 

MAS Sdružení Růže 

VELKÉ PRÁZDNINOVÉ PUTOVÁNÍ 
 

Místní akční skupina Sdružení Růže i v letošním roce připravila prázdninovou hru. Tentokrát se 

spojila s destinační společností Novohradsko-Doudlebsko a vzniklo tak „Velké prázdninové putování 

2022“. 

Účastníci mohli od června do září sbírat razítka na třiceti zajímavých místech našeho regionu. 

Vyplněné listy odevzdalo 140 dětí, které dostaly malou pozornost. 

Do slosování o ceny bylo zařazeno 79 účastníků, kteří nasbírali 26 a více razítek. Výherce 

dárkového poukazu do Sportovně relaxačního areálu Hluboká nad Vltavou, stavebnice Seva a 

poukázky na zapůjčení skákacího hradu vylosovala v polovině září starostka Trhových Svinů Mgr. 

Věra Korčaková. Dalších 20 účastníků obdrželo menší ceny jako jsou batoh, kšiltovka, hra domino a 

mikádo. 

Další novinkou byla odměna za zdolání všech tří významných vrcholů Novohradských hor – Kraví, 

Kuní, Vysoká. Jsme velice rádi, že právě tato odměna byla pro mnohé motivací vyšplhat na tyto 

krásné hory. Otisk razítek ze všech 3 vrcholů mělo 92 dětí. Všichni dostali pamětní medaili. 

Níže si dovoluji přidat komentáře od rodičů dětí, které se zúčastnily našeho „putování“: 

- Rádi jsme se zapojili do Vaší soutěže a velmi nás to bavilo. Děkujeme za krásný nápad a tipy na 

zajímavé výlety. 

- Děkujeme za zpestření prázdnin, kde byl pro děti velký zážitek "lov razítek". Navštívili jsme 

celkem 17 míst, včetně tří vrcholů (Kraví, Kuní, Vysoká) tedy řeknu Vám, pro rodiče by to chtělo 

také odměnu. Byla to fuška, ale moc jsme si to celá rodina užili. Moc děkujeme, dcera se těší na 

dárek. 

- Nejlepší zážitky byly při zdolávání vrcholů. Putování se nám moc líbilo. 

- Největší výhrou je, že jsme to zvládli a moc děkujeme za pěkný nápad, který nás dostal na 

krásná někdy pro nás neznámá místa, donutil navštívit ta dlouho plánována místa nebo vrátil na 

ta oblíbená. 

- Byli jsme opět nadšení a moc se nám putování líbilo. Objevili jsme zase spoustu nových míst.  

- Děkujeme za zpestření prázdninových dní. Dostali jsme se do míst, kde jsme ještě nikdy nebyli a 
někdy i přes nepřízeň počasí jsme objevili nová místa, kam se třeba ještě někdy vrátíme.  

- Zvládli jsme všechna místa a mockrát děkujeme za krásné nápady a místa, která jsme mohli s 
dětmi navštívit. Moc jsme si společný čas užili a budeme se těšit na další skvělé putování. 

- Moc děkujeme za super nápady na výlety, vůbec jsme nevěděli kolik krásných míst je kolem nás. 
Hory jsme zdolali všechny. Užili jsme si spoustu zábavy a poznali nová místa. Děkujeme moc. 

- Moc jsme si putování užili, děkujeme. 

- Velké prázdninové putování se nám velice líbilo a budeme se těšit na další. 

- Děkujeme za krásné výlety a rozhledy. 
- Moc děkujeme za krásnou letní soutěž, která nás zavedla na krásná místa v okolí. 
- Moc děkujeme za krásný nápad a realizaci. Konečně jsme se podívali i na místa kam bychom 

jinak nepřišli. 
- Děkujeme za bezva prázdninovou soutěž a těšíme se na losování o ceny.  
- S dětmi jsme si to velmi užili, děkujeme. 
 

Děkujeme všem za milé komentáře a těšíme se na příští rok, kdy určitě vymyslíme opět nějakou 

pěknou soutěž. 

Za MAS Sdružení Růže  Lucie Kolářová 

 

 



 

 

Jubilanti září – prosinec 2022 

 

Krausová Marie – Slavče 

Soukupová Marie – Dobrkovská Lhotka 

Langerová Věra – Keblany 

Valeš Karel – Mohuřice 

 

Přejeme Všem stálé zdraví, hodně štěstí a mnoho optimismu do dalších let. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Přejeme Všem čtenářům do roku 2023  
hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 

 

          www.slavce.cz 


